

The Holocaust was the state-sponsored persecution and mass murder of millions of European Jews, Romani people, the intellectually disabled, political dissidents and homosexuals by the German Nazi regime between 1933 and 1945. The word “holocaust,” from the Greek words “holos” (whole) and “kaustos” (burned), was historically used to describe a sacrificial offering burned on an altar.

After years of Nazi rule in Germany, dictator Adolf Hitler’s “Final Solution”—now known as the Holocaust—came to fruition during World War II, with mass killing centers in concentration camps. About six million Jews and some five million others, targeted for racial, political, ideological and behavioral reasons, died in the Holocaust—more than one million of those who perished were children.

Historical Anti-Semitism

[Anti-Semitism](#) in Europe did not begin with [Adolf Hitler](#). Though use of the term itself dates only to the 1870s, there is evidence of hostility toward Jews long before the Holocaust—even as far back as the ancient world, when Roman authorities destroyed the Jewish temple in [Jerusalem](#) and forced Jews to leave [Palestine](#).

The [Enlightenment](#), during the 17th and 18th centuries, emphasized religious tolerance, and in the 19th century [Napoleon Bonaparte](#) and other European rulers enacted legislation that ended long-standing restrictions on Jews. Anti-Semitic feeling endured, however, in many cases taking on a racial character rather than a religious one.

Did you know? Even in the early 21st century, the legacy of the Holocaust endures. Swiss government and banking institutions have in recent years acknowledged their complicity with the Nazis and established funds to aid Holocaust survivors and other victims of human rights abuses, genocide or other catastrophes.

Hitler's Rise to Power

Adolf Hitler

The roots of Adolf Hitler’s particularly virulent brand of anti-Semitism are unclear. Born in Austria in 1889, he served in the German army during [World War I](#). Like many anti-Semites in Germany, he blamed the Jews for the country’s defeat in 1918.

Soon after World War I ended, Hitler joined the National German Workers’ Party, which became the National Socialist German Workers’ Party (NSDAP),

known to English speakers as the Nazis. While imprisoned for treason for his role in the [Beer Hall Putsch](#) of 1923, Hitler wrote the memoir and propaganda tract “[Mein Kampf](#)” (or “my struggle”), in which he predicted a general European war that would result in “the extermination of the Jewish race in Germany.”

Hitler was obsessed with the idea of the superiority of the “pure” German race, which he called “Aryan,” and with the need for “Lebensraum,” or living space, for that race to expand. In the decade after he was released from prison, Hitler took advantage of the weakness of his rivals to enhance his party’s status and rise from obscurity to power.

On January 30, 1933, he was named chancellor of Germany. After the death of President [Paul von Hindenburg](#) in 1934, Hitler [anointed himself Fuhrer](#), becoming Germany’s supreme ruler.

Concentration Camps

The twin goals of racial purity and territorial expansion were the core of Hitler’s worldview, and from 1933 onward they would combine to form the driving force behind his foreign and domestic policy.

At first, the Nazis reserved their harshest persecution for political opponents such as [Communists](#) or Social Democrats. The first official concentration camp opened at [Dachau](#) (near Munich) in March 1933, and many of the first prisoners sent there were Communists.

Joseph Goebbels

Like the network of concentration camps that followed, becoming the killing grounds of the Holocaust, Dachau was under the control of [Heinrich Himmler](#), head of the elite Nazi guard, the Schutzstaffel (SS) and later chief of the German police.

By July 1933, German concentration camps (*Konzentrationslager* in German, or KZ) held some 27,000 people in “protective custody.” Huge Nazi rallies and symbolic acts such as the public burning of books by Jews, Communists, liberals and foreigners helped drive home the desired message of party strength and unity.

In 1933, Jews in Germany numbered around 525,000—just one percent of the total German population. During the next six years, Nazis undertook an “Aryanization” of Germany, dismissing non-Aryans from civil service,

liquidating Jewish-owned businesses and stripping Jewish lawyers and doctors of their clients.

Nuremberg Laws

Under the [Nuremberg Laws](#) of 1935, anyone with three or four Jewish grandparents was considered a Jew, while those with two Jewish grandparents were designated Mischlinge (half-breeds).

Under the Nuremberg Laws, Jews became routine targets for stigmatization and persecution. This culminated in [Kristallnacht](#), or the “Night of Broken Glass” in November 1938, when German synagogues were burned and windows in Jewish home and shops were smashed; some 100 Jews were killed and thousands more arrested.

From 1933 to 1939, hundreds of thousands of Jews who were able to leave Germany did, while those who remained lived in a constant state of uncertainty and fear.



HISTORY Vault: Third Reich: The Rise

Rare and never-before-seen amateur films offer a unique perspective on the rise of Nazi Germany from Germans who experienced it. How were millions of people so vulnerable to fascism?

Euthanasia Program

In September 1939, [Germany invaded the western half of Poland](#), starting [World War II](#). German police soon forced tens of thousands of Polish Jews from their homes and into ghettos, giving their confiscated properties to ethnic Germans (non-Jews outside Germany who identified as German), Germans from the Reich or Polish gentiles.

Surrounded by high walls and barbed wire, the Jewish ghettos in Poland functioned like captive city-states, governed by Jewish Councils. In addition to widespread unemployment, poverty and hunger, overpopulation and poor sanitation made the ghettos breeding grounds for disease such as typhus.

Meanwhile, beginning in the fall of 1939, Nazi officials selected around 70,000 Germans institutionalized for mental illness or physical disabilities to be gassed to death in the so-called Euthanasia Program.

After prominent German religious leaders protested, Hitler put an end to the program in August 1941, though killings of the disabled continued in secrecy, and by 1945 some 275,000 people deemed handicapped from all over Europe had been killed. In hindsight, it seems clear that the Euthanasia Program functioned as a pilot for the Holocaust.

Adolf Hitler and the Nazi regime set up networks of concentration camps before and during World War II to carry out a plan of genocide. Hitler's "final solution" called for the eradication of Jewish people and other "undesirables," including homosexuals, Roma and people with disabilities. The children pictured here were held at the Auschwitz concentration camp in Nazi-occupied Poland.

Survivors at the Wöbbelin concentration camp in northern Germany were found by the U.S. Ninth Army in May 1945. Here, one man breaks out in tears when he finds he is not leaving with the first group to be taken to the hospital.

Survivors at Buchenwald concentration camp are shown in their barracks after liberation by the Allies in April 1945. The camp was located in a wooded area in Ettersberg, Germany, just east of Weimar. Elie Wiesel, the Nobel Prize winning author of *Night*, is on the second bunk from the bottom, seventh from the left.

Fifteen-year-old Ivan Dudnik was brought to Auschwitz from his home in the Oryol region of Russia by the Nazis. While being rescued after the liberation of



Auschwitz, he had reportedly gone insane after witnessing mass horrors and tragedies at the camp.

Allied troops are shown in May 1945 discovering Holocaust victims in a railroad car that did not arrive at its final destination. It was believed this car was on a journey to the Wöbbelin concentration camp near Ludwigslust, Germany where many of the prisoners died along the way.

A total of 6 million lives were lost as a result of the Holocaust. Here, a pile of human bones and skulls is seen in 1944 at the Majdanek concentration camp in the outskirts of Lublin, Poland. Majdanek was the second largest death camp in Nazi-occupied Poland after Auschwitz.

A body is seen in a crematory oven in the Buchenwald concentration camp near Weimar, Germany in April 1945. This camp not only imprisoned Jews, it also included Jehovah's Witnesses, gypsies, German military deserters, prisoners of war, and repeat criminals.

Auschwitz camp, as seen in April 2015. Nearly 1.3 million people were deported to the camp and more than 1.1 million perished. Although Auschwitz had the highest death rate, it also had the highest survival rate of all the killing centers.

Prosthetic legs and crutches are a part of a permanent exhibition in the Auschwitz Museum. On July 14, 1933, the Nazi government enforced the “Law for Prevention of Progeny with Hereditary Diseases” in their attempt to achieve a purer “master” race. This called for the sterilization of people with mental illness, deformities, and a variety of other disabilities. Hitler later took it to more extreme measures and between 1940 and 1941, 70,000 disabled Austrians and Germans were murdered. Some 275,000 disabled people were murdered by the end of the war.

A pile of footwear are also a part of the Auschwitz Museum.

1 / 10: DEAGOSTINI/GETTY IMAGES

'Final Solution'

Throughout the spring and summer of 1940, the German army expanded Hitler's empire in Europe, conquering Denmark, Norway, the Netherlands, Belgium, Luxembourg and France. Beginning in 1941, Jews from all over the continent, as well as hundreds of thousands of European Romani people, were transported to Polish ghettos.

The German invasion of the [Soviet Union](#) in June 1941 marked a new level of brutality in warfare. Mobile killing units of Himmler's SS called Einsatzgruppen would murder more than 500,000 Soviet Jews and others (usually by shooting) over the course of the German occupation.

A memorandum dated July 31, 1941, from Hitler's top commander [Hermann Goering](#) to Reinhard Heydrich, chief of the SD (the security service of the SS), referred to the need for an Endlösung ([Final Solution](#)) to “the Jewish question.”

In this photo taken in January 1945, survivors stand behind the gates of the camp at Auschwitz, as they watch the arrival of Soviet troops.

Soviet Red Army soldiers stand with liberated prisoners of the Auschwitz Concentration Camp in this 1945 photo.

A 15-year-old Russian boy, Ivan Dudnik, is rescued. The teen was brought to Auschwitz from his home in the Orel region by the Nazis.

An aerial reconnaissance photograph over occupied Poland, shows Auschwitz II (Birkenau Extermination Camp) on December 21, 1944. It is one of a series of aerial photographs taken by Allied reconnaissance units under the command of the 15th U.S. Army Air Force during missions dating between April 4, 1944 and January 14, 1945.

Hungarian Jews arrive in Auschwitz-Birkenau, in German-occupied Poland in June 1944. Between May 2 and July 9, more than 425,000 Hungarian Jews were deported to Auschwitz.

Men selected for forced labor from amongst Hungarian Jews in Auschwitz-Birkenau, in German-occupied Poland, June 1944.

This photo of Auschwitz survivors was taken by a Soviet photographer in February 1945 during the making of a film about the liberation of the camp.



Child survivors of Auschwitz show their tattooed arms in a photo as part of the film about the camp's liberation. Soviet filmmakers dressed the children in clothing from adult prisoners

Two children pose in the Auschwitz medical station after the camp's liberation. The Soviet army entered Auschwitz on January 27, 1945 and released more than 7,000 remaining prisoners, most of whom were ill and dying.

This is a card taken from hospital files produced by Soviet staff after the liberation of the camp. The information about the patient, labeled No. 16557, reads, "Bekrie, Eli, 18 years, from Paris. alimentary dystrophy, third degree."

This medical card shows 14-year-old Hungarian boy, Stephen Bleier. The card diagnoses Bleier with alimentary dystrophy, second degree.

A Soviet army surgeon examines an Auschwitz survivor, Vienna engineer Rudolf Scherm.

Seven tons of hair, shown here in a 1945 photo, were found in the camp's depots. Also recovered at the camp were some 3,800 suitcases; more than 88 pounds of eyeglasses; 379 striped uniforms; 246 prayer shawls, and more than 12,000 pots and pans brought to the camp by victims who believed they would eventually be resettled.

Soviet soldiers inspect a pile of clothing items left behind at the camp on January 28, 1945.

Civilians and soldiers recover corpses from the common graves of the Auschwitz-Birkenau concentration camp in this February 1945 photo. Some 1.3 million people were sent to the camp, according to the Holocaust Memorial Museum, and more than 1.1 million were killed.

**1 / 15: KEYSTONE-FRANCE/GAMMA-KEYSTONE/GETTY
IMAGES**

Yellow Stars

Beginning in September 1941, every person designated as a Jew in German-held territory was marked with a yellow, six-pointed star, making them open targets. Tens of thousands were soon being deported to the Polish ghettos and German-occupied cities in the USSR.

Since June 1941, experiments with mass killing methods had been ongoing at the concentration camp of [Auschwitz](#), near Krakow, Poland. That August, 500 officials gassed 500 Soviet POWs to death with the pesticide Zyklon-B. The SS soon placed a huge order for the gas with a German pest-control firm, an ominous indicator of the coming Holocaust.

Holocaust Death Camps

Beginning in late 1941, the Germans began mass transports from the ghettos in Poland to the concentration camps, starting with those people viewed as the least useful: the sick, old and weak and the very young.

The first mass gassings began at the camp of Belzec, near Lublin, on March 17, 1942. Five more mass killing centers were built at camps in occupied Poland, including Chelmno, Sobibor, Treblinka, Majdanek and the largest of all, Auschwitz.

From 1942 to 1945, Jews were deported to the camps from all over Europe, including German-controlled territory as well as those countries allied with Germany. The heaviest deportations took place during the summer and fall of 1942, when more than 300,000 people were deported from the Warsaw ghetto alone.

Auschwitz

Warsaw Ghetto Uprising

Amid the deportations, disease and constant hunger, incarcerated people in the Warsaw Ghetto rose up in armed revolt.

The [Warsaw Ghetto Uprising](#) from April 19-May 16, 1943, ended in the death of 7,000 Jews, with 50,000 survivors sent to extermination camps. But the resistance fighters had held off the Nazis for almost a month, and their revolt inspired revolts at camps and ghettos across German-occupied Europe.

Though the Nazis tried to keep operation of the camps secret, the scale of the killing made this virtually impossible. Eyewitnesses brought reports of Nazi atrocities in Poland to the Allied governments, who were harshly criticized after the war for their failure to respond, or to publicize news of the mass slaughter.

This lack of action was likely mostly due to the Allied focus on winning the war at hand, but was also partly a result of the general incomprehension with which news of the Holocaust was met and the denial and disbelief that such atrocities could be occurring on such a scale.

'Angel of Death'

At Auschwitz alone, more than 2 million people were murdered in a process resembling a large-scale industrial operation. A large population of Jewish and non-Jewish inmates worked in the labor camp there; though only Jews were gassed, thousands of others died of starvation or disease.

In 1943, [eugenics](#) advocate [Josef Mengele](#) arrived in Auschwitz to begin his infamous experiments on Jewish prisoners. His special area of focus was conducting [medical experiments on twins](#), injecting them with everything from petrol to chloroform under the guise of giving them medical treatment. His actions earned him the nickname “the Angel of Death.”

The Horrifying Discovery of Dachau Concentration Camp—And Its Liberation by US Troops

The wrenching images and first-hand testimonies of Dachau recorded by U.S. soldiers brought the horrors of the Holocaust home to America.



Horrors of Auschwitz: The Numbers Behind WWII's Deadliest Concentration Camp

How many were killed, how many children were sent to the site and the numbers of people who attempted to escape are among the facts that reveal the scale of crimes committed at Auschwitz.



After WWII, Survivors of Nazi Horrors Found Community in Displaced-Persons Camps

In the wake of the Holocaust, the Allies set up the camps throughout Europe to offer temporary homelands to traumatized populations.

Nazi Rule Ends

By the spring of 1945, German leadership was dissolving amid internal dissent, with Goering and Himmler both seeking to distance themselves from Hitler and take power.

In his last will and political testament, dictated in a German bunker that April 29, Hitler blamed the war on “International Jewry and its helpers” and urged the German leaders and people to follow “the strict observance of the racial laws and with merciless resistance against the universal poisoners of all peoples”—the Jews.

The following day, [Hitler died by suicide](#). Germany’s formal surrender in World War II came barely a week later, on May 8, 1945.

German forces had begun evacuating many of the death camps in the fall of 1944, sending inmates under guard to march further from the advancing enemy’s front line. These so-called “death marches” continued all the way up to the German surrender, resulting in the deaths of some 250,000 to 375,000 people.

In his classic book *Survival in Auschwitz*, the Italian-Jewish author [Primo Levi](#) described his own state of mind, as well as that of his fellow inmates in Auschwitz on the day before Soviet troops [liberated the camp](#) in January 1945: “We lay in a world of death and phantoms. The last trace of civilization had vanished around and inside us. The work of bestial degradation, begun by the victorious Germans, had been carried to conclusion by the Germans in defeat.”

Legacy of the Holocaust

The wounds of the Holocaust—known in Hebrew as “Shoah,” or catastrophe—were slow to heal. Survivors of the camps found it nearly impossible to return home, as in many cases they had lost their entire family and been denounced by their non-Jewish neighbors. As a result, the late 1940s saw an unprecedented number of refugees, POWs and other displaced populations moving across Europe.

In an effort to punish the villains of the Holocaust, the Allies held the [Nuremberg Trials](#) of 1945-46, which brought Nazi atrocities to horrifying

light. Increasing pressure on the Allied powers to create a homeland for Jewish survivors of the Holocaust would lead to a mandate for the creation of [Israel](#) in 1948.

Over the decades that followed, ordinary Germans struggled with the Holocaust's bitter legacy, as survivors and the families of victims sought restitution of wealth and property confiscated during the Nazi years.

Beginning in 1953, the German government made payments to individual Jews and to the Jewish people as a way of acknowledging the German people's responsibility for the crimes committed in their name.

Sources

- ☞ The Holocaust. [The National WWII Museum](#).
What Was The Holocaust? [Imperial War Museums](#).
Introduction to the Holocaust. [United States Holocaust Memorial Museum](#).
Holocaust Remembrance. [Council of Europe](#).
Outreach Programme on the Holocaust. [United Nations](#).
- ☞ BY: [HISTORY.COM EDITORS](#)
- ☞ [HISTORY.com](#) works with a wide range of writers and editors to create accurate and informative content. All articles are regularly reviewed and updated by the HISTORY.com team. Articles with the "HISTORY.com Editors" byline have been written or edited by the HISTORY.com editors, including Amanda Onion, Missy Sullivan, Matt Mullen and Christian Zapata.

الهولوكوست هو الاضطهاد والقتل الجماعي الذي ترعاه الدولة لملايين اليهود الأوروبيين، وشعب الروما، والمعاقين ذهنياً، والمعارضين السياسيين، والمثليين جنسياً من قبل النظام النازي الألماني بين عامي 1933 و1945. كلمة "الهولوكوست" من الكلمات اليونانية "هولوس" (كامل) و"كاوستوس" (محروق)، تم استخدامهما تاريخياً لوصف الذبيحة المحروقة على المذبح.

بعد سنوات من الحكم النازي في ألمانيا، أتى "الحل النهائي" للديكتاتور أدولف هتلر - المعروف الآن باسم الهولوكوست - بثماره خلال الحرب العالمية الثانية، مع إنشاء مراكز القتل الجماعي في معسكرات الاعتقال. لقد مات في المحرقة حوالي ستة ملايين يهودي ونحو خمسة ملايين آخرين، استهدفوا لأسباب عنصرية وسياسية وأيديولوجية وسلوكية، وأكثر من مليون من الذين لقوا حتفهم كانوا من الأطفال.

معادة السامية التاريخية

معادة السامية في أوروبا لم تبدأ مع أدولف هتلر. على الرغم من أن استخدام المصطلح نفسه يعود إلى سبعينيات القرن التاسع عشر فقط، إلا أن هناك أدلة على العداء تجاه اليهود قبل فترة طويلة من المحرقة - حتى يعود تاريخها إلى العالم القديم، عندما دمرت السلطات الرومانية المعبد اليهودي في القدس وأجبرت اليهود على مغادرة فلسطين.

أكد عصر التنوير، خلال القرنين السابع عشر والثامن عشر، على التسامح الديني، وفي القرن التاسع عشر، أصدر نابليون بونابرت وغيره من الحكام الأوروبيين تشريعات أنهت القيود المفروضة منذ فترة طويلة على اليهود. ومع ذلك، استمرت المشاعر المعادية للسامية، واتخذت في كثير من الحالات طابعاً عنصرياً وليس دينياً.

هل كنت تعلم؟ وحتى في أوائل القرن الحادي والعشرين، لا يزال إرث المحرقة قائماً. اعترفت الحكومة السويسرية والمؤسسات المصرفية في السنوات الأخيرة بتواطؤها مع النازيين وأنشأت صناديق لمساعدة الناجين من المحرقة وغيرهم من ضحايا انتهاكات حقوق الإنسان أو الإبادة الجماعية أو غيرها من الكوارث.

صعود هتلر إلى السلطة

أدولف هتلر

إن جذور العلامة الخبيثة الخاصة بأدولف هتلر في معاداة السامية غير واضحة. ولد في النمسا عام 1889، وخدم في الجيش الألماني خلال الحرب العالمية الأولى. ومثل العديد من المعادين للسامية في ألمانيا، ألقى باللوم على اليهود في هزيمة البلاد في عام 1918.

بعد فترة وجيزة من انتهاء الحرب العالمية الأولى، انضم هتلر إلى حزب العمال الوطني الألماني، والذي أصبح حزب العمال الألماني الاشتراكي الوطني (NSDAP)، المعروف لدى المتحدثين باللغة الإنجليزية باسم النازيين. أثناء سجنه بتهمة الخيانة لدوره في انقلاب بير هول عام 1923، كتب هتلر مذكراته ورسالته الدعائية "كفاحي" (أو "كفاحي")، والتي تنبأ فيها بحرب أوروبية عامة من شأنها أن تؤدي إلى "إبادة أوروبا". العرق اليهودي في ألمانيا".

كان هتلر مهووسًا بفكرة تفوق العرق الألماني "الخالص"، الذي أطلق عليه اسم "الآري"، وبالحاجة إلى "المجال الحيوي" أو مساحة المعيشة، لكي يتوسع هذا العرق. وفي العقد الذي تلا إطلاق سراحه من السجن، استغل هتلر ضعف منافسيه لتعزيز مكانة حزبه والصعود من الغموض إلى السلطة. وفي 30 يناير 1933، تم تعيينه مستشارًا لألمانيا. وبعد وفاة الرئيس بول فون هيندنبورغ في عام 1934، عين هتلر نفسه قائدًا لألمانيا، ليصبح الحاكم الأعلى لألمانيا.

معسكرات الاعتقال

كان الهدفان المزدوجان المتمثلان في النقاء العنصري والتوسع الإقليمي هما جوهر رؤية هتلر للعالم، ومنذ عام 1933 فصاعدًا، سوف يجتمعان ليشكلا القوة الدافعة وراء سياسته الخارجية والداخلية. في البداية، احتفظ النازيون بأقصى أشكال الاضطهاد للمعارضين السياسيين مثل الشيوعيين أو الديمقراطيين الاشتراكيين. تم افتتاح أول معسكر اعتقال رسمي في داخاو (بالقرب من ميونيخ) في مارس 1933، وكان العديد من السجناء الأوائل الذين تم إرسالهم إلى هناك من الشيوعيين.

جوزيف جوبلز

مثل شبكة معسكرات الاعتقال التي أعقبت ذلك، والتي أصبحت أرض القتل في الهولوكوست، كان داخاو تحت سيطرة هاينريش هيملر، رئيس الحرس النازي النخبة، شوتزشتافيل (SS) ورئيس الشرطة الألمانية لاحقًا.

بحلول يوليو 1933، كانت معسكرات الاعتقال الألمانية (Konzentrationslager باللغة الألمانية، أو KZ) تحتجز حوالي 27000 شخص في "الحجز الوقائي". ساعدت المسيرات النازية الضخمة والأعمال الرمزية مثل حرق الكتب علنًا من قبل اليهود والشيوعيين والليبراليين والأجانب في توصيل الرسالة المرغوبة المتمثلة في قوة الحزب ووحدته.

في عام 1933، بلغ عدد اليهود في ألمانيا حوالي 525.000، أي 1% فقط من إجمالي السكان الألمان. خلال السنوات الست التالية، قام النازيون بعملية "آرية" ألمانيا، وطرد غير الآريين من الخدمة المدنية، وتصفية الشركات المملوكة لليهود، وتجريد المحامين والأطباء اليهود من عملائهم.

قوانين نورمبرغ

بموجب قوانين نورمبرغ لعام 1935، كان أي شخص لديه ثلاثة أو أربعة أجداد يهود يعتبر يهوديًا، في حين تم تصنيف أولئك الذين لديهم أجداد يهوديين على أنهم ميشلينج (أنصاف السلالات).

بموجب قوانين نورمبرغ، أصبح اليهود أهدافًا روتينية للوصم والاضطهاد. وبلغ هذا ذروته في ليلة الكريستال، أو "ليلة الزجاج المكسور" في نوفمبر 1938، عندما تم حرق المعابد اليهودية الألمانية وتحطمت نوافذ المنازل والمتاجر اليهودية؛ قُتل حوالي 100 يهودي واعتقل آلاف آخرين.

ومن عام 1933 إلى عام 1939، تمكن مئات الآلاف من اليهود من مغادرة ألمانيا، بينما عاش أولئك الذين بقوا في حالة دائمة من عدم اليقين والخوف.

قبو التاريخ: الرايخ الثالث: الصعود

تقدم أفلام الهواة النادرة والتي لم تُعرض من قبل منظورًا فريدًا عن صعود ألمانيا النازية من الألمان الذين عايشوها. كيف كان الملايين من الناس عرضة للفاشية؟

برنامج القتل الرحيم

في سبتمبر 1939، غزت ألمانيا النصف الغربي من بولندا، لتبدأ الحرب العالمية الثانية. سرعان ما أُجبرت الشرطة الألمانية عشرات الآلاف من اليهود البولنديين على ترك منازلهم وإلى الأحياء اليهودية، وأعطت ممتلكاتهم المصادرة للألمان العرقيين (غير اليهود خارج ألمانيا الذين عرفوا بأنهم ألمان)، أو الألمان من الرايخ أو غير اليهود البولنديين.

كانت الأحياء اليهودية في بولندا، المحاطة بأسوار عالية وأسلاك شائكة، تعمل مثل دول المدن الأسيرة، التي تحكمها المجالس اليهودية. بالإضافة إلى انتشار البطالة والفقر والجوع، أدى الاكتظاظ السكاني وسوء الصرف الصحي إلى جعل الأحياء اليهودية أرضًا خصبة للأمراض مثل التيفوس.

وفي الوقت نفسه، بدءًا من خريف عام 1939، اختار المسؤولون النازيون حوالي 70 ألف ألماني تم إدخالهم إلى مؤسسات بسبب مرض عقلي أو إعاقات جسدية ليتم قتلهم بالغاز حتى الموت في ما يسمى ببرنامج القتل الرحيم.

بعد احتجاج الزعماء الدينيين الألمان البارزين، وضع هتلر حدًا للبرنامج في أغسطس 1941، على الرغم من استمرار قتل المعاقين سرًا، وبحلول عام 1945 قُتل حوالي 275000 شخص يعتبرون معاقين من جميع أنحاء أوروبا. بعد فوات الأوان، يبدو من الواضح أن برنامج القتل الرحيم كان بمثابة نموذج تجريبي للمحرقة.

أنشأ أدولف هتلر والنظام النازي شبكات من معسكرات الاعتقال قبل وأثناء الحرب العالمية الثانية لتنفيذ خطة الإبادة الجماعية. دعا "الحل النهائي" لهتلر إلى القضاء على الشعب اليهودي وغيره من "غير المرغوب فيهم"، بما في ذلك المثليين جنسياً والعجور والأشخاص ذوي الإعاقة. الأطفال الموجودون في هذه الصورة كانوا محتجزين في معسكر اعتقال أوشفيتز في بولندا التي احتلها النازيون.

عثر الجيش الأمريكي التاسع على الناجين في معسكر الاعتقال ووبيلين في شمال ألمانيا في مايو 1945. هنا، ينفجر رجل في البكاء عندما يجد أنه لن يغادر مع المجموعة الأولى التي سيتم نقلها إلى المستشفى.

الناجون من معسكر اعتقال بوخنفالده يظهرون في ثكناتهم بعد تحريره على يد الحلفاء في أبريل 1945. وكان المعسكر يقع في منطقة غابات في إترسبيرج، ألمانيا، شرق فايمار مباشرة. إيلي ويزل، مؤلف كتاب "ليلة" الحائز على جائزة نوبل، يجلس في الطابق الثاني من الأسفل، السابع من اليسار.

تم إحصار إيفان دودنيك البالغ من العمر خمسة عشر عامًا إلى أوشفيتز من منزله في منطقة أوريول في روسيا على يد النازيين. أثناء إنقاذه بعد تحرير أوشفيتز، ورد أنه أصيب بالجنون بعد أن شهد فظائع ومآسي جماعية في المعسكر.

تظهر قوات الحلفاء في مايو 1945 وهي تكتشف ضحايا الهولوكوست في عربة سكة حديد لم تصل إلى وجهتها النهائية. ويُعتقد أن هذه السيارة كانت في رحلة إلى معسكر اعتقال ووبيلين بالقرب من لودفيغسلوست بألمانيا حيث مات العديد من السجناء على طول الطريق.

وقد فقد ما مجموعه 6 ملايين شخص نتيجة للهولوكوست. تظهر هنا كومة من العظام والجماجم البشرية في عام 1944 في معسكر اعتقال مايدانيك في ضواحي لوبلين، بولندا. كان مايدانيك ثاني أكبر معسكر موت في بولندا التي احتلها النازيون بعد أوشفيتز.

تظهر جثة في فرن محرقة في محتشد اعتقال بوخنفالده بالقرب من فايمار بألمانيا في إبريل/نيسان 1945. ولم يكن هذا المعسكر يضم اليهود المسجونين فحسب، بل كان يضم أيضًا شهود يهوه، والغجر، والغارين من الجيش الألماني، وأسرى الحرب، والمجرمين المتكررين.

معسكر أوشفيتز، كما رأينا في أبريل 2015. تم ترحيل ما يقرب من 1.3 مليون شخص إلى المعسكر وهلك أكثر من 1.1 مليون شخص. على الرغم من أن أوشفيتز كان لديه أعلى معدل للوفيات، إلا أنه كان لديه أيضًا أعلى معدل النقاء على قيد الحياة بين جميع مراكز القتل.

تعد الأرجل والعكازات الاصطناعية جزءًا من المعرض الدائم في متحف أوشفيتز. في 14 يوليو 1933، فرضت الحكومة النازية "قانون الوقاية من النسل المصاب بأمراض وراثية" في محاولتها لتحقيق عرق "سيد" أنقى. وهذا ما دعا إلى تعقيم الأشخاص المصابين بالأمراض النفسية والتشوهات والإعاقات المتنوعة الأخرى. اتخذ هتلر فيما بعد إجراءات أكثر تطرفًا، فقتل بين عامي 1940 و1941، 70 ألفًا من النمساويين والألمان المعاقين. قُتل حوالي 275000 شخص معاق بحلول نهاية الحرب. كومة من الأحذية هي أيضًا جزء من متحف أوشفيتز.

1 / 10: ديجوستيني / غيتي إيماجز

'حل نهائي'

طوال ربيع وصيف عام 1940، قام الجيش الألماني بتوسيع إمبراطورية هتلر في أوروبا، فاحتل الدنمارك والنرويج وهولندا وبلجيكا ولوكسمبورغ وفرنسا. ابتداءً من عام 1941، تم نقل اليهود من جميع أنحاء القارة، بالإضافة إلى مئات الآلاف من شعب الروما الأوروبيين، إلى الأحياء اليهودية البولندية.

كان الغزو الألماني للاتحاد السوفييتي في يونيو 1941 بمثابة مستوى جديد من الوحشية في الحرب. وحدات القتل المتنقلة التابعة لقوات الأمن الخاصة التابعة لهيملر والتي تسمى أينزاتسغروبين ستقتل أكثر من 500.000 من اليهود السوفييت وغيرهم (عادةً عن طريق إطلاق النار) على مدار فترة الاحتلال الألماني.

أشارت مذكرة مؤرخة في 31 يوليو 1941، من القائد الأعلى لهتلر هيرمان جورينج إلى راينهارد هيدريش، رئيس جهاز الأمن الخاص (SS)، إلى الحاجة إلى حل نهائي "للمسألة اليهودية".

جنود الجيش الأحمر السوفييتي يقفون مع السجناء المحررين في معسكر اعتقال أوشفيتز في هذه الصورة التي التقطت عام 1945.

تم إنقاذ الصبي الروسي إيفان دودنيك البالغ من العمر 15 عامًا. تم إحضار المراهق إلى أوشفيتز من منزله في منطقة أوريل على يد النازيين.

صورة استطلاع جوي فوق بولندا المحتلة، تُظهر محتشد أوشفيتز الثاني (معسكر الإبادة بيركيناو) في 21 ديسمبر 1944. وهي واحدة من سلسلة من الصور الجوية التي التقطتها وحدات استطلاع الحلفاء تحت قيادة القوات الجوية الأمريكية الخامسة عشرة خلال المهام التي يرجع تاريخها بين 4 أبريل 1944 و14 يناير 1945.

يصل اليهود المجرين إلى أوشفيتز-بيركيناو، في بولندا التي تحتلها ألمانيا، في يونيو 1944. وفي الفترة ما بين 2 مايو و9 يوليو، تم ترحيل أكثر من 425.000 يهودي مجري إلى أوشفيتز.

رجال تم اختيارهم للعمل القسري من بين اليهود المجرين في أوشفيتز-بيركيناو، في بولندا التي تحتلها ألمانيا، يونيو 1944.

التقط مصور سوفيتي هذه الصورة للناجين من محتشد أوشفيتز في فبراير 1945 أثناء تصوير فيلم عن تحرير المحتشد.

أطفال ناجون من محتشد أوشفيتز يظهرون أذرعهم الموشومة في صورة كجزء من فيلم عن تحرير المعسكر. قام صانعو الأفلام السوفييت باللباس الأطفال ملابس السجناء البالغين

طفلان يقفان في محطة أوشفيتز الطبية بعد تحرير المعسكر. دخل الجيش السوفييتي أوشفيتز في 27 يناير 1945 وأطلق سراح أكثر من 7000 سجين متبقي، معظمهم كانوا مرضى ويموتون.

هذه بطاقة مأخوذة من ملفات المستشفى التي أنتجها الموظفون السوفييت بعد تحرير المعسكر. وجاء في المعلومات الخاصة بالمريض، والتي تحمل رقم 16557، "بكري، إيلي، 18 سنة، من باريس. ضمور غذائي، درجة ثلاثة".

تُظهر هذه البطاقة الطبية الصبي المجري ستيفن بليير، البالغ من العمر 14 عامًا. البطاقة تشخص بليير بأنه مصاب بضمور غذائي من الدرجة الثانية.

جراح من الجيش السوفييتي يفحص أحد الناجين من أوشفيتز، مهندس فيينا رودولف شيرم.

تم العثور على سبعة أطنان من الشعر، كما هو موضح هنا في صورة التقطت عام 1945، في مستودعات المعسكر. كما تم العثور في المعسكر على حوالي 3800 حقيبة. أكثر من 88 رطلاً من النظارات؛ 379 زياً مخططاً؛ 246 شال صلاة، وأكثر من 12,000 وعاء ومقلاة تم إحضارها إلى المخيم من قبل الضحايا الذين اعتقدوا أنه سيتم إعادة توطينهم في نهاية المطاف.

جنود سوفيت يتفقدون كومة من الملابس التي تركوها في المعسكر في 28 يناير 1945.

مدنيون وجنود ينتشلون الجثث من المقابر الجماعية في معسكر اعتقال أوشفيتز-بيركيناو في هذه الصورة التي التقطت في فبراير 1945. وتم إرسال حوالي 1.3 مليون شخص إلى المعسكر، وفقاً لمتحف ذكرى الهولوكوست، وقتل أكثر من 1.1 مليون شخص.

1 / 15: كيستون-فرانس/غاما-كيستون/غيتي إيماجيس

ابتداءً من سبتمبر 1941، تم تمييز كل شخص مصنف على أنه يهودي في الأراضي التي تسيطر عليها ألمانيا بنجمة صفراء سداسية، مما جعله أهدافاً مفتوحة. وسرعان ما تم ترحيل عشرات الآلاف إلى الأحياء اليهودية البولندية والمدن التي تحتلها ألمانيا في الاتحاد السوفييتي.

منذ يونيو 1941، كانت تجارب أساليب القتل الجماعي مستمرة في معسكر الاعتقال في أوشفيتز، بالقرب من كراكوف، بولندا. في شهر أغسطس من ذلك العام، قام 500 مسؤول بقتل 500 أسير حرب سوفييتي بالغاز حتى الموت بسبب هذه الآفة.

في عام 1943، وصل المدافع عن تحسين النسل جوزيف منجيل إلى أوشفيتز لبدء تجاربه سيئة السمعة على السجناء اليهود. كان مجال تركيزه الخاص هو إجراء تجارب طبية على التوائم، وحقنهم بكل شيء بدءًا من البنزين وحتى الكلوروفورم تحت ستار تقديم العلاج الطبي لهم. أكسبته أفعاله لقب "ملك الموت".

الاكتشاف المروع لمعسكر الاعتقال داخاو وتحريره من قبل القوات الأمريكية

إن الصور المؤلمة والشهادات المباشرة التي سجلها الجنود الأمريكيون عن داخاو جلبت أهوال المحرقة إلى أمريكا.

أهوال أوشفيتز: الأرقام وراء معسكرات الاعتقال الأكثر دموية في الحرب العالمية الثانية

إن عدد القتلى، وعدد الأطفال الذين تم إرسالهم إلى الموقع، وأعداد الأشخاص الذين حاولوا الفرار، هي من بين الحقائق التي تكشف حجم الجرائم المرتكبة في أوشفيتز.

بعد الحرب العالمية الثانية، وجد الناجون من الرعب النازي مجتمعًا في معسكرات النازحين

في أعقاب الهولوكوست، أقام الحلفاء معسكرات في جميع أنحاء أوروبا لتوفير أوطان مؤقتة للسكان المصابين بصدمات نفسية.

انتهاء الحكم النازي

بجول ربيع عام 1945، كانت القيادة الألمانية تتفكك وسط انشقاق داخلي، حيث سعى كل من غورينغ وهيملر إلى إبعاد نفسيهما عن هتلر والاستيلاء على السلطة.

وفي وصيته الأخيرة ووصيته السياسية، التي أملاها في مخابأ ألماني في 29 أبريل، ألقى هتلر باللوم في الحرب على "اليهود الدوليين ومساعدتهم" وحث القادة الألمان والشعب الألماني على اتباع "الاحترام الصارم للقوانين العنصرية والمقاومة التي لا ترحم". ضد المسممين العالميين لكل الشعوب» - اليهود.

وفي اليوم التالي، مات هتلر منتحرًا. وجاء استسلام ألمانيا الرسمي في الحرب العالمية الثانية بعد أسبوع واحد فقط، في الثامن من مايو عام 1945.

بدأت القوات الألمانية بإخلاء العديد من معسكرات الموت في خريف عام 1944، وأرسلت السجناء تحت الحراسة للسير بعيدًا عن خط المواجهة الأمامي للعدو المتقدم. استمرت "مسيرات الموت" المزعومة حتى استسلام ألمانيا، مما أدى إلى مقتل ما بين 250.000 إلى 375.000 شخص.

في كتابه الكلاسيكي "البقاء على قيد الحياة في أوشفيتز"، وصف المؤلف الإيطالي اليهودي بريمو ليفي حالته العقلية، وكذلك حالة زملائه السجناء في أوشفيتز في اليوم السابق لتحرير القوات السوفيتية للمحتشد في يناير/كانون الثاني 1945: "كنا نرقد في عالم الموت والأشباح. لقد اختفى آخر أثر للحضارة من حولنا وداخلنا. إن عمل التدهور الوحشي، الذي بدأه الألمان المنتصرون، قد انتهى على يد الألمان بالهزيمة.

تراث المحرقة

وكانت جراح المحرقة - المعروفة بالعبرية باسم "المحرقة" أو الكارثة - بطيئة في الشفاء. وجد الناجون من المعسكرات أنه من المستحيل تقريباً العودة إلى ديارهم، حيث أنهم في كثير من الحالات فقدوا أسرهم بأكملها وتعرضوا للتنديد من قبل جيرانهم غير اليهود. ونتيجة لذلك، شهدت أواخر الأربعينيات عدداً غير مسبوق من اللاجئين وأسرى الحرب وغيرهم من السكان النازحين الذين ينتقلون عبر أوروبا. وفي محاولة لمعاقبة الأشرار الذين ارتكبوا المحرقة، عقد الحلفاء محاكمات نورمبرغ في الفترة من 1945 إلى 1946، والتي سلطت الضوء على الفظائع النازية. إن الضغط المتزايد على قوى الحلفاء لإنشاء وطن لليهود الناجين من المحرقة من شأنه أن يؤدي إلى تفويض بإنشاء إسرائيل في عام 1948. وعلى مدى العقود التي تلت ذلك، ناضل الألمان العاديون مع الإرث المرير الذي خلفته المحرقة، حيث سعى الناجون وأسر الضحايا إلى استعادة الثروات والممتلكات التي صودرت خلال السنوات النازية. ابتداءً من عام 1953، قامت الحكومة الألمانية بدفع مبالغ مالية للأفراد اليهود وللشعب اليهودي كوسيلة للاعتراف بمسؤولية الشعب الألماني عن الجرائم المرتكبة باسمهم.

مصادر

- ☞ الهولوكوست. المتحف الوطني للحرب العالمية الثانية.
- ☞ ما هي المحرقة؟ متاحف الحرب الإمبراطورية.
- ☞ مقدمة للهولوكوست. متحف الهولوكوست التذكاري بالولايات المتحدة.
- ☞ ذكرى المحرقة. مجلس أوروبا.
- ☞ برنامج التوعية بشأن المحرقة. الأمم المتحدة.
- ☞ بواسطة: محرري HISTORY.COM

يُعمل HISTORY.com مع مجموعة واسعة من الكتاب والمحررين لإنشاء محتوى دقيق وغني بالمعلومات.

تتم مراجعة جميع المقالات وتحديثها بانتظام بواسطة فريق HISTORY.com. تمت كتابة أو تحرير المقالات التي تحتوي على السطر الثانوي "HISTORY.com Editors" بواسطة محرري HISTORY.com، بما في ذلك أماندا أونيون، وميسي سوليفان، ومات مولين، وكريستيان زاباتا.